
PROTOKÓŁ 
Komisji Samorządu  

z dnia 21 listopada 2024 r. 
 

 Przewodniczący Komisji Mariusz Kuźmicz przywitał Wójta Gminy Zbigniewa Wocha, 
Sekretarz Alicję Hoppen-Anyszko, skarbnika Danutę Hekawę oraz przybyłych na posiedzenie 
radnych. Poinformował, że na stan 15 radnych, obecnych jest 14 osób (lista obecności 
w załączeniu). Następnie przedstawił porządek posiedzenia, do którego poprosił 
o wprowadzenie dodatkowych projektów uchwał w sprawie: 
-  wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy w trybie bezprzetargowym na czas 
nieokreślony i na czas określony, 
- o zmianie uchwały w sprawie emisji obligacji Gminy Skąpe oraz zasad ich zbywania, 
nabywania i wykupu.  
W wyniku głosowania porządek został zmieniony i przedstawia się następująco: 
1. Zaopiniowanie projektów uchwał w sprawie:  

a) ustalenia kwoty dotacji udzielanej niepublicznym przedszkolom na terenie Gminy 
Skąpe, 

b) Programu współpracy Gminy Skąpe z organizacjami pozarządowymi i innymi 
podmiotami w 2025 roku, 

c) wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia międzygminnego z Gminą Żary o statusie 
miejskim, 

d) przyjęcia Strategii Innych Instrumentów Terytorialnych dla Partnerstwa gmin Lubrza, 
Łagów, Skąpe i Powiatu Świebodzińskiego, 

e) rozpatrzenia petycji, 
f) uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2025 rok, 
g) uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe na lata 2025-2029, 
h) emisji obligacji Gminy Skąpe oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupu, 
i) o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2024 rok, 
j) o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Skąpe na lata 2024-2029, 
k) nadania nazw ulicom,  
l) wyboru opiekuna Młodzieżowej Rady Gminy Skąpe, 
m) wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy w trybie bezprzetargowym na czas 

nieokreślony i na czas określony, 
n) o zmianie uchwały w sprawie emisji obligacji Gminy Skąpe oraz zasad ich zbywania, 

nabywania i wykupu. 
2. Sprawy różne.  
3. Przyjęcie protokołu z posiedzenia w dniu 22.10.2024 r.  
4. Zamknięcie obrad. 

 
Ad. 1 Zaopiniowanie projektów uchwał 
a) Inspektor Urzędu Gminy Anna Cieplicka omówiła projekt uchwały w sprawie ustalenia 

kwoty dotacji udzielanej niepublicznym przedszkolom na terenie Gminy Skąpe. 
Obowiązująca uchwała wygasa z końcem roku, więc niezbędne jest podjęcie uchwały na 
2025 r. Proponowana kwota jest wyższa od dotychczas wypłacanej dotacji o 1,19 zł 
w przeliczeniu miesięcznym na dziecko. 
W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 
i skierowała go pod obrady sesji. 

b) Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko omówiła projekt uchwały w sprawie Programu 
współpracy Gminy Skąpe z organizacjami pozarządowymi i innymi podmiotami w 2025 
roku. Wyjaśniła, że przedmiotowa uchwała corocznie podejmowana do końca listopada, 
zawiera roczny program współpracy Gminy Skąpe z organizacjami oraz podmiotami 
prowadzącymi działalność pożytku publicznego w 2025r. W programie określono zasady 
współpracy, obszary zadań priorytetowych oraz planowane środki finansowe. Projekt 
programu poddany był konsultacjom społecznym. W trakcie konsultacji wpłynął jeden 
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wniosek od Stowarzyszenia Przyjaciół Ciborza „ESKULAP” z prośbą o zwiększenie 
środków na zadania z zakresu rozwoju wspólnot i społeczności lokalnych do kwoty 
13.000,00zł. Niniejszy wniosek został uwzględniony w przedłożonym projekcie uchwały.  
Radny Andrzej Stańczak zapytał czy w stosunku do bieżącego roku program przewiduje 
zwiększenie środków dla klubów sportowych.  
Sekretarz Alicja Hoppen-Anyszko odpowiedziała, że w trakcie konsultacji nikt nie zgłosił 
zapotrzebowania na zwiększenie środków. Pewna modyfikacja nastąpiła w przypadku 
największych klubów w związku z awansami albo spadkami. W gminie Skąpe na sport 
wydatkujemy ok. 200 tys. zł., podczas, gdy powiat przeznacza na ten cel tylko 100 tys. zł.  
Radny Andrzej Stańczak zwrócił uwagę, że klub „Czarni” Pałck dąży do awansu i czy 
istnieje ewentualność zwiększenia środków jeśli ten awans wywalczy. 
Sekretarz Alicja Hoppen-Anyszko odpowiedziała, że przy dotacjach powyżej 10 tys. zł nie 
ma szans na zwiększenie środków w trakcie realizacji zadania. 
Wójt Zbigniew Woch stwierdził, że rzadko zdarza się, aby nasze kluby awansowały 
w pucharze Polski. Taka sytuacja wiąże się ze zwiększoną ilością meczów, opłatami 
sędziowskimi. Wójt uważa, że taka sytuacja kwalifikuje się do dofinansowania poza 
dotacją podstawową.  
W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 
i skierowała go pod obrady sesji. 

c) Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko omówiła projekt uchwały w sprawie wyrażenia 
zgody na zawarcie porozumienia międzygminnego z Gminą Żary o statusie miejskim. Do 
zadań własnych gmin należy zapobieganie bezdomności zwierząt i zapewnienie opieki 
bezdomnym zwierzętom oraz ich wyłapywanie. Realizacja tego obowiązku polega m.in. 
na zapewnieniu bezdomnym zwierzętom miejsca w schronisku. Gmina Skąpe nie posiada 
własnego schroniska dla bezdomnych zwierząt, w związku z tym może zawrzeć z inną 
gminą porozumienie międzygminne w celu powierzenia zadania własnego. Wysyłano 
zapytania ofertowe do różnych podmiotów prowadzących schroniska. Jedyną ofertą jaka 
wpłynęła do Urzędu Gminy Skąpe była oferta Miejskiego Schroniska w Żarach, z którym 
Gmina Skąpe ma podpisaną umowę na rok 2024. Podpisanie porozumienia z w/w 
instytucją na kolejny rok byłoby kontynuacją poprzedniego porozumienia. W ramach 
opłaty rocznej 20.000 zł schronisko utrzymuje gotowość przyjęcia z naszej gminy 
5 zwierząt. Za każdego psa umieszczonego w schronisku dodatkowo ponosimy opłatę 
miesięczną w wysokości 1200 zł. Sekretarz dodała, że z opieką weterynaryjną mamy  
bardzo duży problem, ponieważ lekarze nie chcą podpisywać umów na opiekę nocną. 
W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 
i skierowała go pod obrady sesji. 

d) Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko omówiła projekt uchwały w sprawie przyjęcia 
Strategii Innych Instrumentów Terytorialnych dla Partnerstwa gmin Lubrza, Łagów, Skąpe 
i Powiatu Świebodzińskiego. Wyjaśniła, że gmina Skąpe zgodnie z zawartym 
porozumieniem występuje w charakterze lidera. Opracowaną strategię przyjmujemy 
i wysyłamy do uzgodnienia do instytucji zarządzającej. Przygotowanie tego dokumentu 
było ogromnym wyzwaniem głównie dla Pani Marty Kincel-Olejnik, która bardzo dużo 
pracy włożyła w przygotowanie fiszek do zadań także dla partnerów.  
Radna Urszula Bronisz zwróciła uwagę, że strategia czyli załącznik do projektu uchwały 
została udostępniona dopiero dzisiaj. 
Sekretarz wyjaśniła, że wszystkie przedsięwzięcia zawarte w Strategii były już omawiane 
na posiedzeniu komisji. Nie mniej jednak do sesji jest jeszcze około tygodnia i w tym 
czasie radni mogą dokładniej zapoznać się z dokumentem i ewentualne niejasności 
wyjaśnić. Poinformowała, że dokument przygotowany został przez Związek Miast 
Polskich. Odbywały się konsultacje, były wyłożenia, spotkania z grupami roboczymi, 
w których radna Urszula także brała udział.  
Wójt Zbigniew Woch stwierdził, że w gruncie rzeczy od samej strategii ważniejsze są fiszki 
inwestycyjne. Do rozdysponowania w ramach partnerstwa dla gminy Skąpe przewidziana 
jest kwota 2,5 mln zł na okres alokacji 2021-2027. Nie są to wielkie pieniądze, ale zawsze 
jakieś. W ramach zadań inwestycyjnych przewidziane są następujące zadania: 
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przebudowa ul. Skrajnej w Niesulicach, zmiana nawierzchni ścieżki rowerowej z Lubogóry 
do Ołoboku – odcinek polny oraz inwestycja drogowa w m. Łąkie. Niestety  na ostatnim 
spotkaniu Urząd Marszałkowski ostatecznie wykluczył możliwość dofinansowania 
inwestycji w Łąkiem. Po analizach okazało się, że jedyną, spełniającą kryteria jest ścieżka 
Z Ołoboku do m. Łąkie. W ramach PFU mamy dokumentację a do wydatkowania jest 
kwota ok. 1 mln zł. W ramach działań innowacyjnych z OZE postanowiliśmy wpisać do 
dofinansowania montaż paneli fotowoltaicznych na dachu budynku Urzędu Gminy. Z 
kategorii zadań w zakresie cyfryzacji wpisany jest program w szkole, jest także 
modernizacja  stawów w Pałcku i Skąpem, w ramach bioróżnorodności ścieżki 
ekologiczne ścieżki, a akże gry leśne dla uczniów szkół gmin  partnerskich. Wracając do 
dróg w m. Łąkie to będziemy próbowali znaleźć dla tego zadania źródło finansowania. 
Inwestycji drogowych nie będzie tak dużo jak w zeszłych latach. Mamy informację, że 
droga Kępsko-Niekarzyn czyli inwestycja wspólna z Powiatem Świebodzińskim 
kosztorysowo wyceniona na ponad 4 mln zł, po przetargu osiągnęła kwotę ok. 2,7 mln zł. 
Może się okazać, że tę inwestycję będziemy mogli wykonać w ramach środków własnych. 
Wracając do tematu strategii Wójt poinformował, że przewiduje ona wiele zadań miękkich, 
związanych z dziećmi m.in. gry leśne  
W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 
i skierowała go pod obrady sesji. 

e) Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko omówiła projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia 
petycji. Poinformowała, że od mieszkańców sołectwa Kalinowo wpłynęło pismo w sprawie 
budowy świetlicy wiejskiej. Komisja skarg, wniosków i petycji opiniowała przedmiotową 
petycję i uznała, że tak jak w przypadku petycji z Niesulic i Międzylesia zasługuje ona na 
uwzględnienie i taki projekt uchwały przedłożono radnym. 
W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały i 
skierowała go pod obrady sesji. 

f) Skarbnik Gminy Danuta Hekawa omówiła projekt uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 
rok 2025. Opracowany projekt budżetu Gminy Skąpe na rok 2025 jest budżetem 
niezrównoważonym. Po stronie dochodów wynosi 53.352.935,10 zł, a po stronie 
wydatków 53.681.952,23 zł. Suma dochodów bieżących  wynosi 34.896.491,85 zł. Suma 
wydatków bieżących wynosi 33.611.789,37 zł. Wynik budżetu  bieżącego wynosi  
1.284.702,13 zł. Deficyt budżetu wynosi 329.017,13zł,  który zostanie sfinansowany   
przychodami z niewykorzystanych  środków pieniężnych na rachunku budżetu, 
wynikających z rozliczenia  dochodów i wydatków nim finansowanych kwota 329.017,13 
zł.  
Zaplanowano przychody w łącznej wysokości 1.369.757,13 zł, w tym: emisja papierów 
wartościowych w wysokości 1.000.000,00 zł oraz  przychody z niewykorzystanych  
środków pieniężnych na rachunku budżetu, wynikających z rozliczenia  dochodów 
i wydatków nim finansowanych kwota 260.877,92 zł - środki z  rozliczenia  gromadzenia 
odpadów komunalnych  za 2023 r.  oraz  zaliczka na realizację zadania Cyberbezpieczny 
samorząd  w kwocie 108.879,21 zł . 
W planie rozchodów ujęto spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań w wysokości 
1.040.740,00 zł, które dotyczą wykupu obligacji wyemitowanych w roku poprzednim 
w wysokości 1.000.000,00 zł, a także kwota 40.740,00 zł – rata roczna pożyczki udzielonej 
Gminie Skąpe w 2017 roku przez WFOŚiGW w Zielonej Górze na zakup wozu 
asenizacyjnego.  
Ustalone dochody z opłaty z tytułu gospodarowania odpadami komunalnymi w wysokości 
2.167.500,00 zł oraz  środki  z niewykorzystanej nadwyżki z 2023  wprowadzone 
w przychodach w kwocie 260.877,92zł, pokrywają koszty funkcjonowania gospodarki 
odpadami komunalnymi w wysokości 2.428.377,92 zł. 
DOCHODY BUDŻETU 
Dochody gminy zostały przygotowane w oparciu o nową  ustawę z dnia 1.10.2024 r.  
o dochodach jednostek samorządu terytorialnego. Zmiana tej ustawy diametralnie 
zmienia   sposób  naliczania i przekazywania jst dochodów z  budżetu państwa. Sposób 
naliczenia  z tytułu PIT i CIT jest naliczany jako procent od dochodów podatników danego 
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podatku z terenu danej jednostki jst., a nie jak dotychczas  - od podatku należnego, czyli 
po odliczeniu ulg i zwolnień. Wysokość udziału w podatku PIT dla  gmin wynosi 7,0%, 
natomiast udział w podatku CIT 1,6%. Zwiększona kwota PIT i CIT  związana jest 
z potrzebami finansowymi gminy, które zostały wyliczone i przedstawione przez 
Ministerstwo Finansów. Powstała różnica między potrzebami a  dochodami z PIT i CIT 
została uzupełniona  subwencją ogólną oraz rezerwą. Również należy zaznaczyć, iż od 
roku 2025 w  planie dochodów nie ma już osobnej  pozycji „Subwencji oświatowej”, została 
ona  wchłonięta  w łączne dochody gminy.  
Planowane dochody budżetu Gminy Skąpe wynoszą 53.352.935,10 zł, w których 
uwzględniono planowane dochody bieżące w kwocie 34.896.491,85 zł tj. 65,41% 
dochodów ogółem  i dochody majątkowe w kwocie 18.456.443,25 zł tj.  34,59% ogólnych 
dochodów.  
W skład dochodów bieżących  wchodzą udziały we wpływach  z podatku PIT  kwota 
14.654.827,23 zł , a udział w CIT 173.134,80 zł, subwencja ogólna to kwota  
3.841.910,26 zł i dochody z tytułu rezerwy w wysokości 781.927,62 zł. Znaczącą pozycję 
w dochodach bieżących  stanowią również  podatki i opłaty lokalne co stanowi łączną 
kwotę 10.722.119,16 zł w tym  kwota 8.418.026,16 zł to  dochody od osób prawnych 
i fizycznych (podatki od nieruchomości, rolny, od środków transportowych, opłata 
miejscowa, targowa), pozostała kwota to między innymi  opłaty za gospodarowanie 
odpadami. W dochodach bieżących   mamy również dotacje na zadania zlecone i na 
zadania własne, są to zadania w większości realizowane przez OPS Skąpe i zadania 
z zakresu administracji rządowej realizowane przez  nasz Urząd Gminy. 
W dochodach majątkowych  znaczącą pozycją są  dotacje majątkowe i są to:  
 – środki z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program  Inwestycji Strategicznych na 
realizację zadań inwestycyjnych.  Zaznaczyć należy, że  w tej kwocie znajdują się środki, 
które otrzymamy po zakończeniu inwestycji drogowych na terenie gminy, a częściowo  
wydatkowanych ze środków własnych w roku 2024 (również  zaplanowanych obligacji na 
12/2024), 
- dotacje celowe w ramach programów finansowanych z udziałem środków europejskich  
w ramach programu regionalnego „Fundusze Europejskie dla lubuskiego na lata 2021-
2027), 
- Rządowy Fundusz Rozwoju Dróg i PROW. 
WYDATKI BUDŻETU 
Ogółem zaplanowane wydatki budżetowe wynoszą 53.681.952,23 zł. Wydatki bieżące 
zaplanowano w kwocie 33.609.754,17 zł, co stanowi 62,61% wydatków ogółem 
z przeznaczeniem na realizację zadań własnych gminy. Zaznaczyć należy, że  znaczną 
część stanowią wydatki przeznaczone na oświatę – kwota 13.674.734,00 zł, w tym dotacja 
dla Niepublicznego Przedszkola „Pod Muchomorkiem” w Ciborzu z oddziałami 
w Radoszynie, Niekarzynie i Ołoboku – 1.685.000,00 zł. 
Wydatki majątkowe zaplanowano na kwotę 20.070.162,86 zł  tj. 37,39%. Największy 
udział w wydatkach majątkowych zaplanowano w ramach rozdziału Gospodarka 
komunalna i ochrona środowiska (40,43%), a następnie transport (23,92%), turystyka 
(11,61%). 
Zadania majątkowe są realizowane również z Funduszu Sołeckiego. 
Dotacje majątkowe – na zadania inwestycyjne to kwota 16.902.460,25 zł.  
Wydatki majątkowe to kwota  20.070.162,85 zł.  
Zaplanowane dochody ze zrealizowanych inwestycji w 2024 r. a rozliczonych w 2025  r. 
to  kwota 4.456.138,00 zł. 
Do  projektu  budżetu  na  2025 r. wpisane zostały następujące inwestycje: 
1) przebudowa drogi gminnej oraz powiatowej nr 1205F w m. Pałck-  kontynuacja 

zadania, 58.845,66 zł z środków własnych  1.098.159,22 zł Polski Ład- Program 
Inwestycji Strategicznych; 

2) przebudowa dróg gminnych i powiatowych nr 1224F i 1205F w miejscowości 
Niekarzyn kontynuacja zadania  – wkład własny 47.023,32 zł, 1.092.203,08 zł Polski 
Ład- Program Inwestycji Strategicznych; 
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3) przebudowa Infrastruktury drogowej na potrzeby mieszkańców byłych PGR-ów w m. 

Ołobok, Radoszyn, Zawisze - 457.442,69 zł  Rządowy Fundusz Polski Ład- Program 
Inwestycji Strategicznych; 

4) budowa Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych wraz z zakupem 
wyposażenia kwota – środki własne 551.548,91 zł,  środki z Regionalnego  Programu 
Fundusze Europejskie dla Województwa Lubuskiego 2021-2027 1.700.000,00 zł, 
całkowity koszt zadania 2.251.548,91 zł;  

5) budowa kanalizacji sanitarnej wraz z przyłączeniami i infrastrukturą towarzyszącą w 
m. Darnawa oraz budowa przesyłu ścieków do m. Radoszyn, środki z PROW 
2.687.686,00 zł,  środki  własne 808.267,54 zł; 

6) budowa sieci szlaków turystycznych na obszarze  partnerstwa na potrzeby 
podniesienia jego atrakcyjności i rozwoju gospodarczego –  1.439.593,64 zł, z tego w 
2024 r  203.024,05 środki własne, 1.150,469,60  Regionalny Program Fundusze 
Europejskie dla Województwa Lubuskiego 2021-2027; 

7) przebudowa z rozbudową drogi powiatowej  nr 1231F Wilkowo-Borów-Ołobok odcinek 
Borów-Ołobok – 1.045.369,98zł dotacja dla Powiatu Świebodzińskiego, zadanie 
przeniesione z roku 2024, termin zakończenia rok 2025; 

8) przebudowa drogi Niekarzyn-Kępsko - dotacja dla Powiatu Świebodzińskiego 
w kwocie 475.600,00 zł; 

9) Cyberbezpieczny Samorząd - kwota 389.248,02 zł z tego wkład własny 84.385,72zł, 
dofinansowanie  304.862,30 zł; 

10) roboty budowlane przy pałacu w m. Rokitnica kwota 1.127.000,00 zł, dotacja Polski 
Ład 1.127.000,00; 

11) roboty budowlane  przy kościele w Pałcku  kwota 299.145,12 zł, dofinansowanie Polski 
Ład 299.145,12 zł; 

12) roboty budowlane przy kościele w Rokitnicy kwota 187.872,27 zł, dofinansowanie 
Polski Ład 187.872,27 zł; 

13) budowa dróg w m. Węgrzynice  - 258.834,23 zł wkład własny,  256.845,00 zł RFRD, 
całkowity koszt zadania 515.679,23 zł; 

14) projekt budowlano wykonawczy oświetlenia w m. Rokitnica kwota 9.840,00 zł; 
15) wdrożenie aplikacji  na potrzeby wsparcia zarządzania bezpieczeństwem wkład 

własny 10.909,00 zł, dofinansowanie 61.817,70zł środki w ramach Regionalnego 
Programu Fundusze Europejskie dla Województwa Lubuskiego  2021-2027; 

16) budowa instalacji wytwarzania energii elektr. wraz z magazynem energii wkład własny 
449.875,30 zł, dofinansowanie 89.962,44 zł ze środków w ramach Regionalnego 
Programu Fundusze Europejskie dla Województwa Lubuskiego  2021-2027; 

17) modernizacja urządzeń wodnych wkład własny 25.644,05 zł, dofinansowanie 
145.316,27 zł środki w ramach Regionalnego Programu Fundusze Europejskie dla 
Województwa Lubuskiego  2021-2027; 

18) ochrona bioróżnorodności na terenie pełniącym funkcje turystyczne wkład własny  
25.243,36 zł, dofinansowanie 143.045,67 zł środki w ramach Regionalnego Programu 
Fundusze Europejskie dla Województwa Lubuskiego  2021-2027; 

19) budowa systemu mobilności indywidualnej pieszo rowerowej  wkład własny 
146.902,48 zł, kwota dofinansowania  829.978,47 zł środki w ramach Regionalnego 
Programu Fundusze Europejskie dla Województwa Lubuskiego  2021-2027; 

20) budowa ścieżek turystycznych na obszarze gminy wkład własny 203.024,04 zł, 
dofinansowanie 1.150.469,60 z środki w ramach Regionalnego Programu Fundusze 
Europejskie dla Województwa Lubuskiego  2021-2027; 

21) modernizacja istniejącego na terenie Gminy Skąpe oświetlenia  w ramach zadania 
Rozświetl Polskę  wkład własny 261.060,00 zł, dofinansowanie z Polskiego Ładu 
1.044.240,00 zł;  

22) modernizacja oświetlenia drogowego na terenie gminy 200.000,00 zł; 
23) miejscowy plan przestrzenny kwota 50.000,00 zł; 
24) Plan Ogólny Gminy Skąpe kwota 160.000,00 zł; 
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25) modernizacja budynku Urzędu Gminy kwota 100.000,00 zł. 
Wójt gminy Zbigniew Woch zabierając głos w temacie modernizacji oświetlenia ulicznego 
poinformował, że wszczęte zostało podstępowanie na wyłonienie wykonawcy 
modernizacji oświetlenia na mieniu Enea z wolnej ręki. Z uwagi na duże wątpliwości czy 
jest to zgodne z ustawą zamówienia publiczne, 2 m-ce temu wysłaliśmy zapytanie do 
Prezesa Zamówień Publicznych i póki co czekamy na odpowiedź. Jeśli okaże się, że takie 
działanie nie jest zgodne, to postępowanie unieważnimy. Enea nie wyraża zgody, aby na 
ich mieniu kto inny wykonywał zadania, a z kolei w Polskim Ładzie  jest warunek, że 
w ramach dofinansowania musi być przeprowadzone jedno postępowanie przetargowe.  
Radny Andrzej Kałużny zapytał ile będzie wynosiła subwencja oświatowa w ramach 
nowego sposobu finansowania jst. 
Skarbnik odpowiedziała, że nie ma już subwencji oświatowej a Ministerstwo wyliczyło nam 
potrzeby finansowe na podstawie danych zawartych w Systemie Informacji Oświatowej 
w wysokości 8 mln zł. Zasada jest taka, że jeśli dochody gminy z PIT i CIT są wyższe niż 
wyliczone potrzeby, to gmina taka nie otrzyma subwencji ogólnej i odwrotnie.  
Radny Andrzej Stańczak zapytał czy nowe wyliczenia są korzystniejsze czy nie dla gminy.  
Skarbnik Danuta Hekawa poinformowała, że kwoty są porównywalne. W ramach 
podwyżki dla nauczycieli w potrzebach uwzględniono 4,1% a planowana jest podwyżka 
w wysokości 5%.   
Wójt Zbigniew Woch zwrócił uwagę, że część inwestycyjna budżetu opiewa na kwotę 
38 mln zł. Jest on głęboko przekonany, że nowy sposób naliczania środków dla naszego 
samorządu jest korzystniejszy. Ponadto w 2024 r. samorządy mają dostać dodatkowe 
środki tzw. kroplówkę.  
Polski Ład diametralnie zmienił standard naszego życia w krótkim odstępie czasu. Od 
jakiegoś czasu obserwowaliśmy degradację udziału środków z budżetu państwa 
w samorządach.  Obecnie to się zmienia i jest to krok we właściwą stronę. Państwo dzieli 
się naszymi dochodami i udział wsparcia finansowego jest korzystniejszy.  
Skarbnik Danuta Hekawa dodała, że dochody gminy na nowych zasadach są 
korzystniejsze o około 1,5 mln zł.   
Następnie Skarbnik dodała, że w projekcie budżetu nie zostały uwzględnione wnioski, 
które wpłynęły po terminie tj.: 
- wniosek OSP Podła Góra dot. zakupu szafek ubraniowych  dla strażaków ochotnik/ów, 
- wniosek SP w Międzylesiu dot. modernizacji centralnego ogrzewania – skarbnik 
poprosiła dyrektora szkoły o przygotowanie kosztorysu. W budżecie zapisane są rezerwy 
ogólna i oświatowa, z których ewentualnie mogłoby to zadanie być sfinansowane, 
- wniosek SP w Międzylesiu dot. nowej sali komputerowej. 
Radny Mariusz Kuźmicz zwrócił uwagę, że boisko orlik w Międzylesiu wymaga 
przeprowadzenia pewnych działań konserwacyjnych np. wyczesania. Radny prosi 
o sprawdzenie. 
Przewodniczący Komisji poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie uchwały 
budżetowej Gminy Skąpe na 2025 r.  
W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

g) Skarbnik Gminy Danuta Hekawa omówiła projekt uchwały w sprawie uchwalenia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe na lata 2025-2029. Poinformowała, że do 
projektu wpisane zostały inwestycje wieloletnie, przewidziane do realizacji w projekcie 
budżetu. 
Przewodniczący Komisji poddał pod głosowanie projekt przedmiotowy projekt uchwały. 
W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

h) Skarbnik Gminy Danuta Hekawa omówiła projekt uchwały w sprawie emisji obligacji 

Gminy Skąpe oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupu. Wyjaśniła, że na 2025 r. 

przesunięte zostają inwestycje drogowe w Pałcku, Niekarzynie, drogi dojazdowe do 

wspólnot zamieszkałych przez mieszkańców byłych PGR-ów, remont kościoła 

w Radoszynie. Część należności dla wykonawców musimy zapłacić jeszcze w bieżącym 

roku, a rozliczenie tych inwestycji nastąpi dopiero w 2025 r. i dopiero wtedy otrzymamy 

środki z dofinansowania. W uchwale wpisana jest maksymalna kwota 1,5 mln zł, ale 
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takiej kwoty raczej nie będziemy potrzebowali. W wyniku uzgodnień z bankiem do 

projektu przedłożonego radnym w § 1 wpisany został ust. 5 mówiący, że  upoważnia się 

Wójta Gminy Skąpe do emisji obligacji. 

W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 

i skierowała go pod obrady sesji. 

i) Skarbnik Gminy Danuta Hekawa omówiła projekt uchwały o zmianie uchwały w sprawie 

uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2024 rok. 

Projekt przewiduje następujące zmiany: 
Po stronie dochodów dokonuje się zmniejszenia w ramach działu "Transport i łączność" 
o kwotę 1.500.000,00 zł - zaplanowane środki w ramach rozliczenia inwestycji drogowych 
z Polskiego Ładu zostaną zrealizowane w roku 2025. 
Po stronie dochodów dokonuje się następujących zwiększeń: 
- w Dziale "Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej" zwiększa się środki na 
realizację zadania COVID 19 - refundacja podatku VAT, kwota 378,81 zł; 
- w Dziale "Rodzina" zwiększenie dotacji celowej na świadczenia rodzinne, kwota 
165.495,00 zł. 
Po stronie wydatków dokonuje się następujących zwiększeń: 
- w Dziale "Bezpieczeństwo publiczne" zwiększa się środki na zakup defibrylatora dla OSP 
w kwocie 4.003,30 zł. Zmiana dokonana w ramach Funduszu Sołeckiego Rokitnica; 
- w Dziale "Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej" dokonuje się zwiększenia 
na rozliczenie podatku VAT w rama środków na COVID 19, zadanie realizowane przez 
OPS; 
- w Dziale "Rodzina" zwiększa się środki na świadczenia rodzinne w ramach otrzymanej 
dotacji z LUW - realizowane przez OPS, oraz zwiększa się o 10.000,00zł na zwrot za 
nienależne świadczenia opiekuńcze. 
Po stronie wydatków dokonuje się przeniesień środków zaplanowanych na Funduszu 
Sołeckim między rozdziałami. 
Przychody budżetu na rok 2024 zostają zwiększone o kwotę 1.500.000,00 zł 
o zaplanowaną emisją papierów wartościowych. Zaplanowanymi środkami zostanie 
pokryty deficyt budżetowy. 
Dokonano aktualizacji załączników: 
1. Dochody budżetu Gminy Skąpe  
2. Wydatki budżetu Gminy Skąpe  
3. Przychody , rozchody budżetu Gminy Skąpe  
4. Dochody i wydatki związane z realizacją zadań zleconych z zakresu administracji  
rządowej i innych zadań zleconych ustawami  
5. Dotacje udzielone z Budżetu Gminy 
6. Wydatki majątkowe. 
W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 

i skierowała go pod obrady sesji. 

j) Skarbnik Gminy Danuta Hekawa omówiła projekt uchwały o zmianie uchwały w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe na lata 2024-2029. Zmiany 
zaproponowane w uchwale budżetowej wymagają zmiany w uchwale WPF w zakresie 
inwestycji wieloletnich. 
W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 
i skierowała go pod obrady sesji. 

k) Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko omówiła projekt uchwały w sprawie nadania 
nazw ulicom. Wyjaśniła, że dla uporządkowania ładu przestrzennego, w związku 
z rozbudową Niesulice i Łąkiego, niezbędne jest wprowadzenie nazw ulic. Przez sołtysów 
wsi przeprowadzone zostały konsultacje. W zakresie Niesulic zaproponowano nazwy ulic 
Jodłowa i  Świerkowa. W Łąkiem jedna propozycja nazwy ulicy Księżycowa, spotkała się 
z niezadowoleniem części mieszkańców, dlatego też do sesji zobowiążemy sołtysa do 
ponownego przeprowadzenia konsultacji wśród mieszkańców.  
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W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 
i skierowała go pod obrady sesji. 

Radny Damian Baranowski opuścił posiedzenie o godz. 14.30.  
l) Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko omówiła projekt uchwały w sprawie wyboru 

opiekuna Młodzieżowej Rady Gminy Skąpe. Wyjaśniła, że wyboru opiekuna młodzieżowej 
rady gminy dokonuje rada gminy spośród kandydatów wskazanych przez młodzieżową 
radę gminy.  Na pierwszym posiedzeniu Młodzieżowa Rada Gminy Skąpe zaproponowała 
kandydaturę Pani Anny Cieplickiej na opiekuna rady. 
W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 
i skierowała go pod obrady sesji. 

m) Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko omówiła projekt uchwały w sprawie wyrażenia 
zgody na zawarcie umowy dzierżawy w trybie bezprzetargowym na czas nieokreślony i na 
czas określony. W uzasadnieniu do projektu  dokładnie opisane zostały wszystkie 
dzierżawy. 
W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 
i skierowała go pod obrady sesji. 

n) Skarbnik Gminy Danuta Hekawa omówiła projekt uchwały o zmianie uchwały w sprawie 
emisji obligacji Gminy Skąpe oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupu. Wyjaśniła, 
że podobnie jak w przypadku omawianego dzisiaj projektu, po uzgodnieniach z bankiem 
proponuje się wprowadzić zapis o upoważnieniu Wójta Gminy do emisji obligacji.  
W wyniku głosowania Komisja jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały 
i skierowała go pod obrady sesji. 

 
Ad. 2 Sprawy różne. 
 Wójt Zbigniew Woch poinformował, że zgodnie z wcześniejszymi zapowiedziami 
proponuje dyskusję, w wyniku której rada ustali kolejność, zgodnie z którą przygotowywane 
zostaną dokumentacje na budowę świetlic wiejskich. Rada rozpatrywała już trzy petycje w tej 
sprawie z Międzylesia, Niesulic i Kalinowa. Obiektów gminnych tego typu nie posiadają także 
miejscowości Cibórz, sołectwo korzysta z pomieszczeń szpitalnych oraz Radoszyn, gdzie do 
dyspozycji mieszkańców jest bardzo małe pomieszczenie. W nadziei, że znajdą się środki na 
budowę, Wójt proponuje przygotowanie dokumentacji dla 1 lokalizacji. Na okoliczność dyskusji 
przygotowana została informacja z danymi nt. m.in. liczby mieszkańców, informacji 
zaciągniętych z planów odnowy miejscowości, funkcjonujących stowarzyszeń  czy możliwości 
lokalizacji.  
 Radny Mariusz Kuźmicz zwrócił uwagę, że w przypadku Ciborza część 
funkcjonujących stowarzyszeń nie została uwzględniona w wykazie. Zwrócił też uwagę, że 
dane meldunkowe z ewidencji ludności nie są adekwatne do stanu faktycznego. Wiele osób 
mieszka bez meldunku, ale też wielu zameldowanych w rzeczywistości nie mieszka.  
 Wójt Zbigniew Woch prosi, aby radni dokładnie zapoznali się z przygotowaną 
informacją i poinformowali pracownika urzędu o zmianach jakie należy nanieść w zakresie ich 
miejscowości.  
 Radny Mariusz Kuźmicz zwrócił uwagę, że wcale nie jest zwolennikiem, aby w Ciborzu 
świetlica była budowana w pierwszej kolejności. Świetlica nie zapewni mieszkańcom dostępu 
do takiego kompleksu z jakiego aktualnie korzystają tj. Klubu Eskulap.  
 Wójt Zbigniew Woch cieszy się ze słów radnego. Cibórz rzeczywiści korzysta 
z kompleksu szpitalnego i póki co Dyrektor Szpitala nie ma chęci wypowiadać umowy. 
Oceniając sytuacją pięciu lokalizacji, ta w Ciborzu faktycznie wydaje się najsłabsza. Do tematu 
na pewno jeszcze wrócimy, aby np. w styczniu podjąć ostateczną decyzję. 
 
Ad. 3 Przyjęcie protokołu. 

Przewodniczący Komisji Mariusz Kuźmicz poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu 

z posiedzenia komisji w dniu 22 października 2024 r. W wyniku głosowania protokół został 

jednogłośnie przyjęty. 
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Ad. 4 Zamknięcie obrad. 
 Wobec wyczerpania porządku posiedzenia Przewodniczący Komisji Mariusz Kuźmicz 
zamknął obrady Komisji Samorządu.   
 
Na tym protokół zakończono i podpisano. 

          
                Przewodniczący Komisji 
            
              Mariusz Kuźmicz 
 

Protokołowała: Ilona Zalisz 
 
 
 

 


